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	1 Abstract / Zusammenfassung
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	Terraced housing with four units in Darmstadt Kranichstein, Germany


	1.1 Data of building / Gebäudedaten

	Year of construction/

Baujahr
	1991
	Space heating /

Heizwärmebedarf 
	14 kWh/(m²a)

	U-value external wall/

U-Wert Außenwand 
	0.138 W/(m²K)
	
	

	U-value basement ceiling/

U-Wert Kellerdecke
	0.131 W/(m²K)
	Primary Energy Renewable (PER) /

Erneuerbare Primärenergie (PER)
	30 kWh/(m²a)

	U-value roof/
U-Wert Dach
	0.108 W/(m²K)
	Generation of renewable energy /

Erzeugung erneuerb. Energie
	135 kWh/(m²a)

	U-value window/

U-Wert Fenster
	0.78   W/(m²K)
	Non-renewable Primary Energy (PE) /

Nicht erneuerbare Primärenergie (PE)
	54 kWh/(m²a)

	Heat recovery/

Wärmerückgewinnung
	80 %
	Pressure test n50 /
Drucktest n50
	0.2 h-1

	Special features/

Besonderheiten
	Solar collectors for hot water generation, heat recovery from wash water/grey water, rainwater utilisation


	1.2 Brief Description ...

	Passive House Darmstadt  Kranichstein

This terraced housing is the first Passive House building to be completed and used normally. The four terraced housing units each with a living area of 156m² and identical floor layouts was built in the development area K7 of the City of Darmstadt. The building is a precisely south facing solid construction with a full basement and large accommodation units, each of which extends over three storeys. These houses have been inhabited since 1991 by the same private clients who commissioned the architectural firm Bott/Ridder/Westermeyer with its planning in 1990 [Feist 1988].
50% of the additional construction costs for the project and its scientific evaluation were provided by the Hesse State Government. The objective of this research project was first and foremost to examine the extent to which energy consumption in residential buildings could be reduced through passive measures alone. After the evaluation of more than 16 years of monitoring, the building has met the expectations with regard to energy efficiency. Compared with average residential buildings in Germany, the measured heat consumption was reduced to approximately one-twentieth, and the total consumption of final energy for space heating, hot water and domestic electricity was reduced to roughly ten percent of the usual values.




	1.3 Kurzbeschreibung der Bauaufgabe

	Passivhaus Darmstadt  Kranichstein

Dieses Reihenhaus ist das erste realisierte und normal bewohnte Passivhaus. Die vier Reihenhauseinheiten mit je 156 m² Wohnfläche und identischen Grundrissen wurden im Baugebiet K7 der Stadt Darmstadt als exakt südorientierter, voll unterkellerter Massivbau mit großen, über jeweils drei Geschosse gehenden Wohnungen realisiert. Die Häuser werden seit 1991 von den gleichen vier privaten Baufamilien bewohnt, die 1990 den Auftrag zur Planung an das Architekturbüro Bott/Ridder/Westermeyer erteilt haben. [Feist 1988]

Die baulichen Mehrkosten des Projektes und die wissenschaftliche Auswertung wurden zu 50% durch die hessische Landesregierung gefördert. Die Zielsetzung des Forschungsprojektes war es vor allem, zu überprüfen, wie weit der Energieverbrauch in Wohngebäuden durch ausschließlich passive Maßnahmen gesenkt werden kann. Nach der Auswertung von mehr als 16 Messjahren erfüllt das Haus die Erwartungen in Bezug auf die Energieeffizienz. Gegenüber dem Durchschnitt deutscher Wohngebäude ist der gemessene Heizenergieverbrauch auf ungefähr ein Zwanzigstel gesenkt, der gesamte Endenergieverbrauch für Heizung, Warmwasser und Haushaltsstrom auf ungefähr 10% der üblichen Werte.




	1.4 Responsible project participants /

Verantwortliche Projektbeteiligte  

	Architect/

Entwurfsverfasser
	Prof. Dr. Bott, Ridder, Westermeyer

http://www.uni-stuttgart.de/si/stb/

	Implementation planning/
Ausführungsplanung 
	Prof. Dr. Bott, Ridder, Westermeyer

http://www.uni-stuttgart.de/si/stb/

	Building systems/
Haustechnik
	Ingenieurbüro inPlan, Dipl.-Ing. Norbert Stärz
http://www.inplan-pfungstadt.de/

	Structural engineering/

Baustatik
	

	Building physics/

Bauphysik
	Prof. Dr. Wolfgang Feist, Passive House Institute Darmstadt

www.passiv.de

	Passive House project planning/
Passivhaus-Projektierung
	Prof. Dr. Wolfgang Feist, Passive House Institute Darmstadt

www.passiv.de

	Construction management/
Bauleitung
	


	Certifying body/

Zertifizierungsstelle
	Passive House Institute Darmstadt

www.passiv.de

	Certification ID/

Zertifizierungs ID
	
	Project-ID (www.passivehouse-database.org) 
Projekt-ID (www.passivehouse-database .org)
	0195


	Author of project documentation / 
Verfasser der Gebäude-Dokumentation
	Passive House Institute Darmstadt 

www.passiv.de

	Date, Signature/

Datum, Unterschrift
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